
 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
Recull de l’activitat 
Primers 9 mesos de mandat 
Juliol 2023 – Març 2024  



 

 
 

 

 

La tasca del Comúdelleida, les nostres propostes i aportacions al govern de la 
Paeria, es centren en el medi ambient, amb la gestió de residus, la millora de la 
mobilitat, en mesures per a la ciutadania com són el dret a l’habitatge per a totes i 
uns serveis públics que gestionem directament per a garantir el seu funcionament 
i estalvi econòmic. Volem una ciutat amable i persones més sanes i menys 
vulnerables. 

Un eix cronològic 

Iniciem el mandat amb l’abstenció en l’aprovació del Cartipàs, on malgrat que  
s’han acceptat diverses de les nostres esmenes, no les que considerem de major 
calat, com són la reducció de la despesa en les retribucions a càrrecs públics o 
altres en la línia de garantir mecanismes d’ètica en la contractació pública. 

El mateix mes de juliol presentem una moció que s’aprova en aquest ple, per 
l’impuls de les polítiques pel dret a l’habitatge, amb una sèrie de propostes 
perquè l’ajuntament s’impliqui de forma activa en el desenvolupament de les 
noves mesures contemplades en la Llei pel Dret a l’Habitatge per a mercats 
tensats com el de Lleida i fer front a les dificultats d’accés a l’habitatge que pateix 
un nombre creixent de famílies.  

Continuant amb les persones, tal com hem reiterat en els darrers anys, un 
equipament col·lectiu és imprescindible donar un primer allotjament a les 
persones que arriben a Lleida durant la campanya de la fruita. A més, vam 
sol·licitar que l’equipament per a les persones temporeres s’allargués fins a 
l’acabament de la temporada de recollida, quelcom lògic, però que no es valorava. 
No menys imprescindible és obrir, mantenir i gestionar espais vinculats a la 
inclusió social, cada mes de l’any.  

D’altra banda, quant a la ciutat, la neteja és una prioritat per a la ciutadania. Així 
doncs, és fonamental saber quin és el model de recollida de residus que s’ha 
d’implementar per a preparar les clàusules per al servei amb la major celeritat. Els 
estudis realitzats fins a la data, corroboren que el Porta a Porta és l’únic sistema 
que permet fins i tot, superar, els objectius de reciclatge fixats per llei, alhora que 
es tracta del sistema més econòmic per a l’Ajuntament.  

A finals de setembre del 2023, l’ajuntament gestionava, a banda dels ingressos de 
per se,  més de 22 milions d’euros en ajudes Next Generation. Són molts diners i 
vam considerar que calia impulsar una economia socialment responsable. 
Disposem d’una guia de contractació molt completa, però cal llavors, vetllar per 



 

 
 

tal que les empreses contractades compleixin amb la responsabilitat ambiental i 
objectius socials que es requereixen. 

El comúdelleida ha continuat reunint-se amb comerciants de Lleida per tractar els 
perjudicis al comerç i restauració locals que generarà el centre comercial de Torre 
Salses i les mesures que es poden prendre des de l’Ajuntament per evitar o 
condicionar el seu desenvolupament. No es pot defensar el comerç local i de 
proximitat quan posem la safata a les multinacionals que es fan amb tots els 
territoris, contribuint al desenvolupament d’un món cada cop més globalitzat i 
amb major dependència econòmica.  

En el mes d’octubre assumim la presidència de la Comissió Especial per la 
Transparència, un càrrec rotatori amb una durada de sis mesos. L’objectiu que ens 
proposem és de prioritzar l’accés a la ciutadania a la informació pública. 

També és característic d’aquest mes el treball de les Ordenances Fiscals, on es 
treballen les taxes i els tributs municipals. Per aconseguir una fiscalitat més justa, 
el Comúdelleida vam proposar no incrementar impostos i taxes generals, però si 
ampliar l’IBI als alts valors cadastrals no residencials, i de la mateixa manera 
modificacions per rebaixar algunes taxes a les persones amb ingressos més 
baixos o amb necessitats especials. També, entre altres, algunes revisions en les 
taxes sobre els vehicles i la zona blava lligades a l’eficiència energètica dels 
vehicles. En conclusió, no apujar taxes, millorar la progressivitat i reforçar les 
polítiques d’habitatge i transició energètica, les principals reclamacions per a 
les Ordenances Fiscals. 

Seguim amb Torre Salses, parc del qual no sabem si serà de mitjana o grans 
superfícies. És curiós com per un costat s’anuncien bonificacions al petit comerç 
mentre que per l’altre s’obre el desenvolupament d’un projecte comercial.  
Defensem ja des d’abans de l’aparició de Torre Salses, un model de ciutat on ho 
tinguem tot al barri, on no calgui el cotxe més del necessari. Defensem la 
producció i el comerç locals i la convivència amb altres models, des del 
respecte i la possibilitat. 

El comúdelleida urgeix al govern a negociar un conveni específic entre 
l’Ajuntament i el Consell Comarcal del Segrià per derivar animals al Centre 
d’Acollida d’Animals comarcal per cobrir la saturació de l’espai del Refugi dels 
Peluts. L’Ajuntament està complementant els serveis del Refugi dels Peluts amb 
un contracte amb residències privades per cobrir la falta d’espai a la canera 
municipal, amb un cost de gairebé 60.000 € per al 2023-2024.  

Tenim un problema amb les contractacions i és que si no es fragmenten, sol poden 
assumir-les grans empreses. És clau canviar el sistema de les contractacions 
públiques per tal puguin optar totes les empreses que reuneixin les condicions 



 

 
 

que es determinin i que aquestes de per si no tanquin la participació per ser 
massa grans, on autònoms, petites i mitjanes empreses també puguin treballar. 
D’altra banda, també és important que hi hagi clàusules que permetin que aquells 
col·lectius, pimes i cooperatives, tenen una major dificultat per accedir al mercat 
laboral, puguin accedir-ne. Les clàusules socials, ambientals... són 
consideracions ètiques que no poden estar per sota dels criteris estrictament 
econòmics. La Fira de la Contractació pública que vam impulsar l’anterior 
mandat, és una manera de trobar-se el sector, crear xarxa i fomentar l’activitat 
professional. Lamentem que el govern actual no vulgui mantenir-la. 

A l’àmbit social demanem espentejar els projectes d’innovació en el model de 
participació i d’acció social i l’impuls a les polítiques d’habitatge que havíem 
implementat. Cal reforçar el treball comunitari i instaurar la participació en els 
barris, en coordinació amb les entitats del tercer sector, que supleixen les 
mancances de l’acció municipal i cal un marc pressupostari estable i espais on 
planificar les polítiques socials. 

Dins del planejament per augmentar el recinte de l’hospital de Santa Maria, 
proposem la possibilitat d’introduir un espai destinat a l’alumnat d’infermeria i 
medicina, a la finca del costat que està per construir. La nostra proposta s’ha 
materialitzat posteriorment, en el ple del 22 de març del 2024. 

Al ple d’octubre de 2023 presentem una moció per un model comercial 
sostenible i socialment responsable, insistint en les reivindicacions que portem 
defensant des de 2015 i especialment des de l’aparició de Torre Salses. Demanem 
conèixer la superfície que es vol construir; demanem responsabilitat ambiental, 
fiscal i laboral, fixant unes obligacions de màxim aprofitament energètic a un 
planejament que ja havíem denunciat té molts dèficits des del punt de vista 
ambiental; cal aclarir els costos que el promotor ha d’assumir, més enllà del que 
marca la llei, com són les infraestructures de transport públic per a minvar 
l’impacte ambiental en la mobilitat que es preveu es generarà, així com el dèficit 
de zona verda. Finalment, la moció s’aprova i l’accepten tots els grups polítics 
passant a ser declarativa. 

Més temes d’actualitat, però que portem denunciant des del principi d’estar a la 
Paeria, és el la necessitat d’infraestructures per gestionar l’aigua a la ciutat, 
una necessitat ara agreujada per la sequera, que es presenta malauradament, 
com un problema estructural. No pot ser que s’utilitzi aigua de boca per netejar els 
carrers, és quelcom escandalós i que és un exemple de la mala gestió municipal. 
El març de 2024, la major part de l’aigua ja s’agafa de la depuradora. Feia temps 
que posàvem en relleu la necessitat d’una xarxa per aprofitar les aigües grises 
depurades per a usos com la neteja de carrers o el rec urbà. És de caràcter urgent 
una modernització dels sistemes rec, tant a jardineria com el rec de l’Horta, per al 



 

 
 

que caldria comptar amb subvencions de la Generalitat i l’Estat. Així com 
planificar i invertir en infraestructures per aprofitar l’aigua de la pluja per al rec 
dels parcs, dels jardins i l’arbrat de la ciutat. A més actualment l’aigua de la pluja 
es col·lecta amb les aigües residuals del clavegueram i tot es concentra en la 
depuradora, la qual cosa suposa un cost extra més per l’Ajuntament. Defensem i 
proposem un tractament separat d’aquesta aigua perquè tingui un major 
aprofitament.  Demanem a l’Ajuntament que negociï amb la Generalitat i Estat 
ajuts per la modernització del sistema de gestió de l’aigua, no podem seguir 
depurant grans quantitats d’aigua de pluja per abocar-la al riu sense cap 
aprofitament. 

En aquesta línia, calen promoure mesures d’estalvi també en el consum urbà 
d’aigua, amb campanyes de sensibilització adreçades a la ciutadania i millores en 
els sistemes de digitalització de la gestió de l’aigua, per fer-la més eficient. 

Demanem millores en les clàusules socials i mediambientals dels contractes. 
Específicament, el de jardineria, on no s’exigeix el compliment de les normes de 
garantia de la qualitat i gestió mediambiental. D’altra banda, aquests contractes 
són una oportunitat per oferir places de treball a gent en risc d’exclusió o amb 
dificultats per accedir al món laboral, i haurien de ser condicions valorades amb 
una major puntuació en el  moment de contractar a una empresa. 

Insistim al govern amb l’increment del compromís en les polítiques 
d’habitatge, proposant un augment cada any, del parc d’habitatge públic a la 
ciutat per reforçar el model d’inclusió social i l’atenció a la campanya de la 
fruita. 

El novembre reiteraven la necessitat de no prorrogar més el contracte de servei 
de bus, atès es tracta d’un contracte obsolet, de l’any 2002, que no s’ajusta a la 
realitat actual en respecte la mobilitat i l’emergència climàtica. Hi ha més usuaris i 
més usuaris potencials i la voluntat de tenir ciutats més netes, solament és 
possible si existeixen alternatives eficients. A la resta de Catalunya la gestió del 
servei públic del bus és directament municipal, necessitem estalvi i necessitem 
gestionar directament els serveis públics.  A banda, s’ha aprovat la proposta 
presentada per tal de reforçar el servei de transport públic a l’Horta de Lleida. 
També hem proposat mesures per tal de donar resposta  les usuàries de transport 
públic amb dificultat visual, amb la incorporació de senyals acústiques i que hi 
hagi un pla de millora d’accessibilitat del servei bus a persones que tinguin altres 
necessitats físiques com anar en una cadira de rodes. Cal que facilitem i adaptem 
la ciutat a la diversitat per aconseguir una ciutat inclusiva en tots els aspectes de 
la vida. 

En respecte el Consell de Ciutat, demanem el replantejament del funcionament 
endegat. Considerem que els consells de participació en els barris ja 



 

 
 

funcionaven i en tot cas, el fet que s’estableixi un reglament justament ha de 
promoure la participació ciutadana, no limitar-la. Des dels consells de barri 
s’havia fet molta feina a l’anterior mandat, no és de rebut fer tabula rasa. Cal dotar 
de fons els plans de dinamització comunitària ja iniciats i estendre’n el model. 
Aquests plans han d’estar inclosos també dins de les polítiques de seguretat i de 
civisme als barris, atès l’educació i la intervenció sociocomunitària és la manera 
d’assolir un enfocament transversal i que pot construir una millor ciutadania, 
aspectes que ha d’incloure el Pla Local de Seguretat. 

Ens reunim amb empreses del sector per tal de conèixer tecnologia per a la 
gestió de la recollida de residus i neteja, i valorar les millors opcions a 
incorporar en el nou contracte municipal. Considerem que la tecnificació i la 
digitalització són fonamentals per a contribuir en el desenvolupament econòmic, 
ambiental i social i s’han d’incorporar totes aquelles eines que tinguem a l’abast 
per a millorar sistemes que avui són obsolets. Malgrat tot, es prorroga també el 
contracte de neteja i es retira el Porta a Porta a Pardinyes i a Balàfia.  

Des de la Presidència de la Comissió Especial de Transparència hem proposat 
millorar la informació pública sobre els serveis municipals bàsics, com són 
l’aigua, la neteja, la recollida de residus i el transport, amb l’objectiu de facilitar 
l’accés a les dades i obrir la relació entre administració i ciutadania.  

Arriben els pressupostos municipals de 2024, en el mes de novembre de 2023. 
Traslladem al Govern un llistat de propostes que giren al voltant de la cura de les 
persones i del nostre entorn: la mobilitat, la necessitat d’ampliació del verd 
de la ciutat, i la cohesió social. Malauradament, les nostres propostes no són 
valorades i denunciem la inacció política en assumptes energètics i en la manca 
de mesures per abordar la contaminació atmosfèrica i la salut ambiental a Lleida.  

Reclamem al govern que desbloquegi els 1,2 milions d’euros que l’EMAU té 
dipositats en un compte bancari per destinar-los a l’adquisició o construcció 
d’habitatge públic, i que s’ampliï el pressupost del 2024 per a polítiques 
d’habitatge. 

Ja en 2024 presentem una moció per garantir els drets de l’alumnat amb 
necessitats específiques i reconèixer els del personal auxiliar d’educació 
especial. A Lleida ciutat, hi ha 1.853 infants amb necessitats educatives especials 
detectades, si les tractem amb recursos, garantirem una millor educació al 
conjunt. La dotació actual és insuficient per obrir les necessitats a les aules i 
també falta suport en els horaris de menjador o en els desplaçaments escolars.  

Subratllem l’acord perquè la Paeria realitzi un estudi per conèixer les realitats dels 
infants amb necessitats educatives especials i poder reforçar el suport per a 
alumnat amb necessitats especials també en els serveis educatius municipals. 



 

 
 

La regidora del comúdelleida, Laura Bergés fa una crida, ja que en les últimes 
setmanes, la ciutat de Lleida ha experimentat una preocupant superació dels 
límits de contaminació per partícules PM10, “una qüestió que requereix accions 
immediates per part del Govern” , en data de 23 de gener. Demanem un cop i un 
altre, que calen mesures preventives de caràcter urgent per atendre la 
contaminació atmosfèrica, ateses les establertes al protocol d’actuació són 
insuficients. 

No menor és la situació del servei d’urgències de l’Arnau de Vilanova on hi ha una 
gran saturació i cal que es doti de recursos per un costat i per l’altre que es 
realitzin campanyes de conscienciació a la població per a una adequada 
utilització dels serveis d’urgències per a evitar la saturació actual i fer-ne 
conscients als usuaris. 

També alertem de la necessitat de regular la situació de les colònies felines a la 
ciutat. És necessari posar en marxa els programes d’esterilització i altres accions 
per poder controlar l’increment de la població i garantir-ne el benestar. Apareixen 
molts animals morts per atropellament o enverinament, cal gestionar-ho i hi ha 
moltes voluntàries que assumeixen tasques que caldria fos emparada per 
l’administració. 

Visitem la planta de l’abocador de Montoliu. Una visita que hauria de ser obligada 
per tal de conscienciar-nos del problema existent i la gran quantitat de residus que 
acumulem. No podem renunciar al Porta a Porta, amb el que no sol reciclem, 
sinó que reduïm el volum de residus generat i ens conscienciem del que evitarem 
generar en un futur.  No sol són números, en tot cas, els podeu consultar al nostre 
web, 

Valorem portar al Tribunal Català de Contractes del Sector Públic l’adjudicació del 
contracte de neteja d’edificis municipals perquè considerem que no ha 
respectat la clàusula ètica de plec de condicions on s’estableix que les empreses 
adjudicatàries no poden tenir operacions financeres en països que siguin 
considerats paradisos fiscals per la UE i demanem que s’incorporin mecanismes 
específics per fer seguiment del compliment de la clàusula ètica de 
responsabilitat fiscal en l’execució dels contractes públics. 

En respecte el Pla de Seguretat Local, ens hauria agradat més temps per a 
disposar d’un document que expressi totes les sensibilitats en respecte la  

seguretat i poder tractar la qüestió sense presses. Nosaltres vam fer una proposta 
en relació amb la que ens va presentar el govern. 

En relació, ens preocupa el creixement dels discursos xenòfobs i racistes i la 
necessitat d’avançar en estratègies d’integració i interculturalitat. Compartim 
aquest pensament amb altres col·lectius i associacions de veïnat amb qui ens hem 

https://comudelleida.cat/visita-a-la-planta-de-tractament-i-diposit-de-residus-de-montoliu/
https://comudelleida.cat/visita-a-la-planta-de-tractament-i-diposit-de-residus-de-montoliu/
https://comudelleida.cat/wp-content/uploads/comudelleida-sobre-Pla-Local-de-Seguretat_signed.pdf


 

 
 

reunit i donar suport. Calen estratègies per avançar en la integració i la 
interculturalitat, negar-se implica no afrontar la situació i si continuar amb el 
desconeixement i la poca voluntat de trobar solucions.  

Ens preocupa la passivitat també en un àmbit més, el de la Salut. Necessitem 
acció al davant de la regidoria d’aquest àmbit, que és prioritari i transversal a totes 
les polítiques municipals. Necessitem respostes davant els episodis de 
contaminació atmosfèrica, les conseqüències que tenen damunt del clima i la 
nostra salut, la saturació dels espais existents, el creixement de la necessitat 
d’atenció a la Salut Mental en població cada cop més jove...cal activar tots els 
mecanismes per a intentar minimitzar els impactes existents i cal donar 
seguiment i explicacions. 

La neteja no tan sols és una qüestió de netejar més i millor, també cal no embrutar 
i aquí en som responsables la ciutadania. Tenim problemes de neteja que són 
més visibles, com  són els associats a les activitats comercials dels mercats. Cal 
que fiquem mesures per tal no calgui netejar tant, és una qüestió de 
responsabilitat social, civisme, de medi ambient i de diners. L’ajuntament s’ha 
d’esforçar també a implicar-se malgrat que les mesures molts cops siguin 
impopulars, són per un bé d’interès general.  

De la mateixa manera, denunciem que, aquella ciutadania que fa bé les coses o 
que n’està aprenent, com és amb el Porta a Porta, no pot ser que si fans ara 
estem reciclant, ja no calgui. És cert que hi ha alguns punts negres on cal 
justament invertir temps, sensibilitzar, però no per això, aquí on funciona, tornar a 
dir als veïns que ja no cal que reciclin. És inimaginable però és real. Si obviem els 
esforços i els avenços obtinguts en aquests darrers anys, suposa anar enrere amb 
la recollida selectiva i no és acceptable que així es pugui fer. Reclamem com a 
mínim, que les bonificacions que es van anunciar per aquelles persones que 
complien amb el seu deure, siguin abonades malgrat la dràstica decisió presa pel 
govern, seguint en el tarannà del qual fins ara ens fa gal·la: d’immobilisme polític 
en totes les àrees de govern.  

I seguint en aquesta línia, s’avança en el projecte de Torre Salses, mentre s’ajorna 
el Pla de l’Estació. 

En referència a l’empadronament de les persones, recordem que és un dret 
fonamental alhora que una obligació municipal.  A més de donar accés als 
serveis públics a les persones, també és una manera d’identificar disparitats i 
proposar mesures correctives. És un radiografia de la nostra ciutat, a la que hem 
d’estimar i reconèixer amb totes les seves vulnerabilitats. Segons la llei, és 
responsabilitat dels Ajuntaments empadronar a totes les veïnes sense que els 
municipis hagin de fer cap comprovació o judici de valor sobre la legalitat de la seva 
residència. 



 

 
 

 
A banda dels actes compartits, ens hem reunit amb representants de les EMD, 
amb associacions de veïnes i veïns, amb les representants de l’àmbit comercial, 
sindicats, fundacions, col·lectius...de totes les converses mantingudes hem donat 
veu a les propostes concretes que ens han traslladat i vehiculat a partir de les 
comissions informatives corresponents. 

Continuem treballant en els àmbits marcats pel programa 2023-2017 i en els 
temes que marqui l’actualitat. 

Més informació sobre el comentat a la web del Comúdelleida. 

 

 

 

 

                                                                                                                               

https://comudelleida.cat/wp-content/uploads/PROGRAMA_VERSIO-FINAL_DEFINITIVA.pdf
https://comudelleida.cat/

